



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الحقوق

قسم العلوم الإدارية والمالية

ظاهرة عجز الموازنة في الدول النامية

رسالة مقدمة لنيل درجة الدكتوراه في العلوم الإدارية والمالية

إعداد

علي شهاب سليمان

إشراف

الأستاذ الدكتور

جميل طابوني

٢٠٢١م

المخلص

تؤدي الموازنة العامة للدولة دوراً هاماً في حياة الأفراد والمجتمعات، وهو ما جعلها محور اهتمام الكثير من الحكومات، باعتبارها أحد الجوانب التنظيمية الهامة لمالية الدولة، ولهذا نجد الكثير من الدول أصبحت تهتم بموازنتها العامة على اعتبار أن نجاح الدول يقاس بمدى نجاح سياساتها المالية وتوازن هياكلها الاقتصادية، والتي تعتمد بالدرجة الأولى على الموازنة العامة وما تحتويه من إيرادات ونفقات عامة تستخدمها الدولة للتأثير على مختلف أوجه نشاطاتها.

لما تقدم فإن تحقيق التوازن بين مكونات الموازنة العامة أصبح أمراً ضرورياً، خاصة وأن ظاهرة عجز الموازنة العامة تفاقمت وأصبحت السمة المميزة لمعظم الدول المتقدمة منها والنامية، مما أثار القلق والمخاوف بشأنه، خاصة بعد تجاوزه الحدود المعقولة في بعض الاقتصادات، إذ بات يهدد الاستقرار المالي والنقدي للدول وعائقا أمام تقدمها، الأمر الذي فرض على الحكومات الإسراع في إيجاد حل لمشكلة عجز الموازنة العامة بالشكل الذي يكفل التخفيف من حدتها أو تجنب الآثار السلبية الناتجة عنها، وضمان الاستمرار في دوران عجلة النمو الاقتصادي، والتنمية بشتى أنواعها، ومن ثم إعادة التوازن والاستقرار إلى الهياكل الاقتصادية لتلك الحكومات.

ومن هنا فقد كان هذا البحث هادفاً إلىلقاء الضوء على ظاهرة العجز في الموازنة العامة للدولة بكل مكوناتها وتحليل الأساليب الممكنة لمعالجتها وصولاً إلى مجموعة من النتائج والتوصيات التي تكمل الصورة العلمية حولها.

الكلمات الرئيسية:

الموازنة، عجز الموازنة، النفقات العامة، الإيرادات العامة، الضرائب، التضخم، الإصدار النقدي الجديد، البطالة، سوء توزيع الدخل، السياسة المالية، السياسة النقدية، التنمية الاقتصادية، التنمية الاجتماعية.

ABSTRACT

The state's general budget plays an important role in the lives of individuals and societies, which made it the focus of the attention of many governments, as it is one of the important organizational aspects of state finance, and for this we find many countries have become interested in their public budgets, considering that the success of countries is measured by the success of their financial policies and the balance of their economic structures Which depends primarily on the general budget and what it contains of public revenues and expenditures that the state uses to influence the various aspects of its activities.

For the foregoing, achieving a balance between the components of the general budget has become a necessity, especially since the phenomenon of the general budget deficit has exacerbated and has become the distinguishing feature of most developed and developing countries, which has raised concerns and fears about it, especially after it exceeded the reasonable limits in some economies, as it threatens financial and monetary stability. States and an obstacle to their progress, which imposed on governments to speed up finding a solution to the problem of the public budget deficit in a manner that ensures alleviation of its severity or avoiding the negative effects resulting from it, and ensuring the continuation of the cycle of economic growth and development of all kinds, and then restoring balance and stability to the structures the economy of those governments.

Hence, this research aimed to shed light on the phenomenon of deficit in the state's general budget with all its components, and analyze the possible methods to address it, leading to a set of results and recommendations that complement the scientific picture around it.

Key Words: Budget, budget deficit, public expenditures, public revenues, taxes, inflation, new monetary issuance, unemployment, income misdistribution, fiscal policy, monetary policy, economic development, social development.

Syrian Arab Republic

Damascus university

Faculty of Law

**Department of Administrative
and Financial Sciences**



The phenomenon of budget deficits in developing countries

**Adissertation submitted in partial fulfillment of the
requirements for the degree of (Ph.D.) in Administrative and
Financial Science**

by

Ali Shehab Suleiman

supervisor

jamil sabuni

2021 AD